
 
 
 
 
CONSELL DE COOPERACIÓ AL DESENVOLUPAMENT 
 
Acta de la reunió         01/2023 
 

DATA: 9 de febrer de 2023                                                                   INICI: 18:08h       FI: 19:20 
 

Entitats representades 
 
Assemblea Local de la Creu Roja 
Associació Socioeducativa NouSol 
Fundació Islàmic Relief  
Fundació Pau i Solidaritat 
Sindicalistes Solidaris 
 
En Comú Podem 

Entitats excusades 
 
Fundació Santa Magdalena 
Fundació Juan Ciudad  
Fundació Vicente Ferrer 
 

 
Presideix la regidora de cooperació al desenvolupament i promoció de la Pau, Claudia Acebrón.  
Actua de Secretària la tècnica de cooperació, Tere Gómez.  
Assisteix també la Directora de Projectes Estratègics i Internacional, Ana Úbeda. 
 

 
TEMES TRACTATS 

 
1.- Aprovació, si s’escau, de l’acta corresponent a la sessió del 24/11/2022 
2.- Informació pressupost 2022 

- Estat justificacions 2021/2020 
- Aportacions 2021/2022 

3.- Pressupost cooperació 2023 
4.- Bases subvencions projectes cooperació 2023 
5.- Primavera Solidària 2023 
6.- Pla Director de Cooperació 2022-2025 i avaluació de l’actual 
7.- Diversos.  
 
 

DESENVOLUPAMENT I ACORDS PRESOS 

 
 
1.- Aprovació, si s’escau, de l’acta corresponent a la sessió del 24/11/2022 
 
S’aprova sense esmenes 
 
2.- Informació pressupost 2022 

- Estat justificacions 2021/2020 
- Aportacions 2021/2022 

 
Per part de la tècnica s’explica que s’han fet els pagaments pendents avui mateix a les entitats que 
tenien pendent d’aprovació la justificació des de fa mesos i que es van aprovar a la darrera JGL del 
2022. Així mateix, s’explica que la demora en el pagament ha estat pel tancament de l’exercici 
comptable 2022 i obertura del 2023.  
 



En principi, a hores d’ara, gairebé tot està al dia, els projectes, les justificacions i/o pagaments estan en 
execució normal.  
 
El representant de Sindicalistes Solidaris, confirma que efectivament aquest mateix matí han rebut la 
transferència, però vol aprofitar per comentar que les demores en la tramitació d’expedients, i concreta 
dient que al desembre se li fa un requeriment d’una factura presentada la primera setmana d’agost, i 
això complica molt la gestió de projectes a les entitats i l’enviament de fons a les contraparts.  
 
La regidora comenta que estan al cas de la situació i com ja havien dit en l’anterior Consell, han tingut 
una reunió amb Intervenció i aquesta s’ha compromès a revisar aquest circuit, per tal de reduir aquestes 
demores en la gestió d’expedients.  
 
 
3.- Pressupost cooperació 2023 
 
La regidora explica la proposta general d’aportacions i la distribució per conceptes amb els mateixos 
percentatges que marca l’actual PDC, que és el que estaria vigent fins que aprovem el nou PDC i els 
nous percentatges, si així s’escau.   
 
Comenta també, que com ha passat en els darrers anys, l’import de Projectes Locals no s’acaba 
destinant totalment donat que hi ha menys projectes i que com hem fet també aquests anys, l’import 
anirà a projectes del FCCD i emergències, que a més enguany, ha començat amb el greu terratrèmol 
a Turquia i Síria. 
 
El representant de Sindicalistes Solidaris comenta, per a tenir en compte de cara al nou PDC, que en 
els darrers anys hagi baixat el nombre d’entitats que presenten projectes fa que haguem de fer la 
reflexió que això pot ser un problema per l’Ajuntament i pel teixit associatiu de la ciutat.  
 
Així mateix, proposa que per l’any vinent o en el proper PDC es reculli una línia d’ajudes per Educació 
per a la Ciutadania Global i la Justícia Social. Amb imports petits, les entitats podrien fer accions de 
sensibilització, més enllà dels projectes i/o en paral·lel, per a donar a conèixer els propis projectes i la 
tasca que fan en matèria de solidaritat i cooperació al desenvolupament.  
 
La regidora comenta que és una molt bona proposta, que la teníem present i que la incorporem de cara 
a la propera convocatòria, així també parla d’altres opcions, com podria ser tenir més projectes de 
cooperació directa.  
 
La representant d’En Comú Podem, Tina, comenta que veu bé el pressupost i el percentatge de 
sensibilització el troba correcte, i que el teixit associatiu tingui dificultats no és tema de sensibilització, 
sinó, de dificultats i barreres davant de l’administració. Hi ha assessorament i ella concretament pateix 
en aquests processos d’assessorament i estar davant els equips, el volum de feina i el temps que cal 
dedicar. També creu que la situació de les entitats s’està complicant molt i creu que és més tema de 
relleu generacional i militància i voluntariat.  
 
El representant de Sindicalistes Solidaris, proposa buscar aliances entre les entitats del Consell i fer 
projectes conjunts o que es pugui compartir la feina i ells s’ocuparien de la part administrativa i l’Institut 
(per exemple) faria la tasca.  
 
La directora del servei comenta que la digitalització està ja a aquí i això no es pot tirar marxa enrere i 
que es tracta de reduir la bretxa digital al màxim. En breu es canviarà la web i serà molt més amable i 
àgil a l’hora de fer tràmits.  
Comenta també que l'Ajuntament té a disposició l'ajut tant del Punt d'atenció a la ciutadania com del 
servei d'administració electrònica.  
 
 
 
 
 
 



Per part dels assistents, es troba adient la proposta que presenta la regidora de distribució del 
pressupost 2023 i que es transcriu a continuació:  
 
 

 
 
 
 
4.- Bases subvencions projectes cooperació 2023 
 
La tècnica explica les dates clau de la convocatòria d’enguany.  
 

 
 
La directora comenta també que les entitats que puguin anar justificant ho facin tant bon punt les tinguin 
i no esperin a finalitzar els períodes autoritzats.  
 
El representant de Sindicalistes Solidaris, comenta que l’any passat hi havia un dels formularis que no 
agafava la firma digital i donava moltes problemes.  
Prenem nota per a revisar-ho.  
 
 
5.- Primavera Solidària 2023 
 
La regidora explica la proposta per la Festa de la Solidaritat, així com per la Primavera Solidària, que 
serà la 1a quinzena de maig i de la que s’estan mirant activitats diverses.  
Hem sol·licitat dues exposicions, una d’elles ja està confirmada, que serà del projecte de Salut Visual 
al Senegal en el que col·laborem a través del FCCD amb l’Ajuntament de Viladecans i la Fundació 
Ètnia, amb seu a Esplugues.  
 

 
 

Proposta 

Projectes locals 60,00% 85.705,20 €
FCCD + Emergències 9,00% 12.855,78 €
Sensibilització 26,70% 38.138,81 €
Cooperació Directa 4,30% 6.142,21 €

100,00% 142.842,00 €



També demana a les entitats que si tenen propostes i/o accions de sensibilització, les traslladin a la 
tècnica per recollir-les en la programació d’aquells dies.  
 
 
 
6.- Pla Director de Cooperació 2022-2025 i avaluació de l’actual 
 
 
La tècnica comenta les dates clau i les properes accions del procés d’elaboració del PDC.  
 

 
 
Així mateix, comenta que un cop disposem del document, caldria constituir el grup impulsor del PDC, 
per anar fent el seguiment. Seria un grup de 5/6 persones, que podrà ser rotatiu i temporal i serien dues 
reunions l’any i es podrien fer en el format que es decideixi, presencial o telemàtic. Anima als 
representants de les entitats a formar-ne part.  
 
 
 
7.- Diversos 
 
7.1.- Valoració acte presentació EXPOSICIÓ: AMANDLA!! Un grito de libertad en las fronteras de 
Europa y foto libro 

 
Data: de l’1 al 30 de desembre de 2022 
 
Lloc: Biblioteca Pare Miquel d’Esplugues  
  
La regidora comenta que l’acte va anar molt bé, i que com sempre va ser emotiu i enriquidor amb la 
presencia de l’Antonio Sempere, la seva vocació i la seva gran tasca i també agraïa que hi ha va 
haver força assistència.  
 
El representant de Sindicalistes Solidaris, co-organitzador, també comenta que va estar molt bé i que 
des de l’entitat van valorar molt positivament la participació, ja que va ser força elevada.  
Així mateix, la qualitat dels materials, tant les fotos como el fotollibre, han quedat molt i molt bé i estan 
agradant molt. De fet l’exposició ja te tancada la itinerància per municipis de la província per a tot 
l’any.  
 
El representant de la Fundació Pau i Solidaritat, també diu que va ser un acte molt enriquidor, que el 
va agradar molt.  
 
7.2. Situació terratrèmol a Turquia i Síria 
 
La regidora comenta la tragèdia succeïda el passat dilluns 6/02 i les greus conseqüències que ha causat 
i donat que hi ha entitats amb informació de primera ma, els passa la paraula, abans de fer la proposta 
d’emergència.  
 



La representant d’Islamic Relief comenta que avui pot parlar com a entitat i a nivell personal, donat que 
te molta família a Síria i està en contacte directe amb ells.  
El terratrèmol és a les 4 de la matinada, mentre dormen i durant uns segons (que es fan eterns), tot 
tremola: llit, llums, mobles, vidres, alguns es trenquen i comença la por i les corredisses de sortir amb 
el que tenen posat. Tothom surt al carrer, mentre van veient com cauen i es trenquen alguns edificis i 
fins i tot esquerdes a l’asfalt. Moltes persones es refugien dins els cotxes. Cal tenir en compte que allà 
ara està fent molt de fred i no tenen ni aigua ni llum, des de fa 12 anys, per la guerra, es tallen aquests 
subministraments durant la nit. El que ho va agreujar tot encara més. Alguns familiars li han arribat a 
manifestar que la por d’aquelles hores és més gran, que els 12 anys de guerra!!!  
 
A títol d’entitat pot dir, que els responsables d’IR ja estan a terreny, que ja tenen molts materials per 
sensibilitzar, que malauradament les xifres augmenten a cada hora i que la situació és molt  i molt greu. 
Ells ja estan enviant materials de primera atenció i fan recollida de fons per anar comprant material i 
enviant (recordem que a la zona encara hi ha una guerra, des de fa 12 anys) i que també caldrà molta 
ajuda durant temps.  
Algunes zones, fins i tot a prop d’Alep, que just començaven a prendre una mica de forma, han tornat 
a quedar afectades.  
 
S’adjunten enllaços que recullen informació actualitzada de la situació i sobre el Teaming per a 
col·laborar:  
 
https://www.islamic-relief.es/vioiento-terremoto-de-74-ataca-turquia-y-siria/ 
 
https://www.teaming.net/tod-sconsiria-grupo 
 
 
La tècnica de cooperació, comenta que actualment i d’acord amb el que està definit en l’actual PDC, 
les emergències s’han de canalitzar a través de la Creu Roja i/o el FCCD, per tant no és possible 
col·laborar en l’emergència amb IR.  
Altres entitats comenten que això es pugui recollir en el procés d’elaboració del nou PDC, per a canviar-
ho en favor també d’entitats especialitzades que formin part del Consell de Cooperació.  
 
Des de Creu Roja, s’ha activat ja una crida internacional per part de la Mitja Lluna Turca i de Síria. 
Estan a l’espera que la Federació internacional faci una crida a nivell mundial. Falta l’avaluació i recorda 
que l’ajuda serà en post-reconstrucció.  
 
A més del terratrèmol hi ha la greu situació del fred i la manca de productes per a cobrir les necessitats 
bàsiques.  
 
Equips per a carregar el mòbil amb generador, s’han convertir en imprescindibles, per tal que les 
persones puguin contactar amb familiars. Creu Roja disposa d’aquesta logística i l’estan enviant.  
 
La regidora agraeix les intervencions i comenta que en les properes hores s’establiran propostes de 
criteris homogenis d’actuació per als municipis.  
A banda però, proposa que des del Consell proposem una aportació d’emergències a Creu Roja, de 
ara i més endavant valorarem si és adient fer-ne més.  
 
Creu Roja comenta que l’emergència es tracti coma  tal a efectes de justificació i dificultats i que no 
sigui amb justificació com la dels projectes i es faci com l’emergència a Ucraïna.  
 
La regidora proposa que es faci aportació econòmica de 6.000€ ara, i més endavant es podrà decidir 
augmentar l’aportació i també es comenta que pugui anar a Síria, donat que la seva situació és molt 
més greu que a Turquia per a la ciutadania i l’ajuda governamental generalitzada arribarà a Turquia i 
no a Síria.  
Es valoraran les propostes de projectes que tingui la Creu Roja.  
 
El representant de Fundació Pau i Solidaritat comenta que li sembla molt adient i felicita a l’Ajuntament 
per l’elevada aportació, donat que altres municipis parlen d’aportacions força inferiors.  
 

https://www.islamic-relief.es/vioiento-terremoto-de-74-ataca-turquia-y-siria/
https://www.teaming.net/tod-sconsiria-grupo


Així mateix, també Sindicalistes Solidaris felicita a l’Ajuntament per mantenir el pressupost de 
cooperació, donat que molts municipis també l’estan reduint força.   
 
Des de l’Ajuntament podríem fer difusió de les diferents entitats que tenen obertes emergències, així 
com informació per a què la ciutadania pugui fer aportacions directament.  
 
 
7.3.- Visita al projecte JUSUR de la Xarxa Baix Llobregat a Marràqueix  
 
La regidora comenta que el passat 1 i 2 de desembre, ella i la directora van visitar el projecte JUSUR a 
Marràquiex.  
 
Van poder anar als Centres d’escolta a dones víctimes de violència, els espais de dones emprenedores, 
el centre de salut, i el centre de joves, en funcionament.  
Comenta la bona acollida que van fer de la delegació de la Xarxa Baix Llobregat i l’important que és 
per a ells la visita que van fer i el suport d’una delegació espanyola, com ells diuen.  
Així mateix, van poder visitar Jaidat, un nou municipi que s’incorpora enguany al projecte, amb una 
alcaldessa de 26 anys amb moltíssima motivació i vocació de servei públic i que vol transformar el seu 
petit poble, molt ben situat estratègicament a la zona de Marràqueix i al que vol donar-li impuls 
comercial.  
 
 
7.4.- Proposta de visita al magatzem ajuda humanitària CR.  
 
El representant de la Creu Roja, que com a activitat de sensibilització per a la Primavera Solidària, es 
podria fer una visita del consistori i tècnics responsables i membres del consell de cooperació al 
magatzem d’ajuda humanitària, per a conèixer in situ, com es gestiona una emergència, que pot ser 
natural, però que també s’actua davant de situacions socials i veure-ho pot ajudar a prendre decisions 
en situacions d’aquest tipus.  
 
7.5.-  Manifest tema a Palestina.  
 
La representant d’En Comú Podem, pregunta com o si es podria fer algun tipus de manifest, declaració, 
moció, que es presenti a l’Ajuntament, per a denunciar la greu situació que s’està vivint a Palestina.  
 
Es comenta per part dels assistents quin podria ser el circuit per presentar-ho i que també es podria 
presentar des del propi Consell. Compartint un text i que les entitats facin aportacions i arribin a acord 
i elevant-lo a l’Ajuntament perquè es presenti en un Ple.  
 
 
 
 
Sense més temes a tractar, es dona per finalitzat el Consell, tot agraint l’assistència i la participació de 
totes i tots, a les 19.20h 
 
 
Proper Consell: 20 d’abril de 2023 a l’Espai Baronda 
 
 
 
 
 
 
Claudia Acebrón      Tere Gómez 
Presidenta        Secretària 
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